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مزیت عمومی تراموا
تراموا یک چهارم مترو هزینه دارد. 
براســاس اصلی معروف در صنعت 
حمل ونقل جهانی، شــما اگر 5دلار 
برای ساخت تراموا هزینه کنید، در 
همان شرایط، باید 20دلار برای ساخت 
مترو در این مسیر هزینه کنید. بدین 
سبب، نگاه همه برنامه ریزان شهری 
در شرایط سخت اقتصادی، به سمت 
توسعه سامانه های سبک در برابر مترو 
گرایش می یابد و تراموا در این شرایط 
برای شهری نظیر تهران به صرفه  است.

مکث

   مزیت های بسیار تراموا
ساخت تراموا می تواند مزیت های زیادی برای مردم تهران ازجمله افزایش سرعت نقل و انتقال، کاهش ترافیک و 
کاهش آلودگی هوا را در بر داشته باشد. امیر سرتیپ آشتیانی، وزیر دفاع در این باره گفت: ساخت تراموا می تواند 
مزیت های زیادی برای مردم تهران ازجمله افزایش سرعت نقل و انتقال، کاهش ترافیک، کاهش آلودگی هوا و... را 
در بر داشته باشد. وی با اشاره به راهبردهای کلان دولت سیزدهم در همکاری علمی با دستگاه های مختلف گفت: 
وزارت دفاع در راستای اجرایی شدن سیاست های دولت به دنبال انتقال دانش و تجربیات خود به بخش های دیگر 
در کشور است و در این مسیر بیش از هر نهاد دیگری  از ظرفیت  شرکت های دانش بنیان و دانشگاه بهره مند 
هستیم. وزیر دفاع افزود: مطابق مفاد تفاهمنامه ای که به امضا رسید، بناست 2دستگاه در زمینه های مختلفی 

چون فنی - مهندسی و ترابری همکاری مشترک داشته  باشند.

   تفاهمنامه چهارگانه
دیروز در جریان جلســه شــهرداری و وزارت دفاع، 4 تفاهم صــورت گرفت؛ تولید مســکن انبوه، 
هوشمندسازی شهر، توسعه زیرساخت های شهری و تراموا. علیرضا زاکانی در رابطه با مفاد تفاهمنامه 
گفت: ظرفیت های وزارت دفاع بســیار بالاست و نیازهای شــهرداری تهران هم کاملًا مشخص است. 
امیدواریم بتوانیم از توان مجموعه نیروهای مســلح برای حل مشکلات شهر به درستی استفاده کنیم. 

شــهردار تهران تأکید کرد: یکی از وجوه تفاهمنامه همکاری میان 2 دستگاه در حوزه هوشمندسازی 
شهر تهران است، علاوه بر این در حوزه  توسعه زیرساخت های شــهری نیز به دنبال گسترش همکاری با 

وزارت دفاع هستیم و طی آن 4 هزار دوربین هوشمند ترافیکی در سطح تهران نصب خواهد شد. وی افزود: 
هم اکنون آزادراه شهید شوشتری در شرق تهران نیز با همکاری شرکت های زیرمجموعه وزارت دفاع در 

حال احداث است و فاز نخست آن امسال به طول ۹.2کیلومتر به بهره برداری می رسد. زاکانی در 
پایان با اشاره به لزوم جهش تولید مسکن در تهران گفت: حوزه شهرسازی یکی از مفاد تفاهمنامه 

با وزارت دفاع است و در همین رابطه ظرفیت های بسیار بالایی در همکاری میان 2 دستگاه با هدف 
تولید مسکن انبوه و ارزان وجود دارد.

آزادی تا تهرانپارس با تراموا
تا 2 سال دیگر تراموا به تهران می آید

تفاهمنامه چهارگانه 
 میان شهردار تهران
و وزیر دفاع امضا شد

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

»مد جدید حمل ونقلی در تهران« دیروز در بالاترین سطح 
ممکن یعنی در توافق میان شهرداری و وزارت دفاع رسانه ای 
شد. حالا به یقین می توان گفت تراموا از آنچه فکر می کنید 
به تهران نزدیک تر است. این تفاهمنامه شامل فراهم کردن 
زمینه مشارکت در تأمین مالی، طراحی، ساخت و بهره برداری 
خطوط تراموای تهران می شــود. در مراســم امضای این 
تفاهمنامه که در ستاد وزارت دفاع برگزار شد امیر سرتیپ 

محمدرضا آشتیانی وزیر دفاع، امیر دریادار رستگاری رئیس 
شرکت صاایران و علیرضا زاکانی شــهردار تهران حضور 

داشتند. طبق جزئیات منتشر شده، در این تفاهمنامه  
زمینه مشــارکت در تامین مالی، مطالعات مهندسی، 

احداث خط، تامین تجهیزات و ناوگان مربوط به احداث 
خط یک تراموای تهران حد فاصل میدان آزادی- 

ســه راه تهرانپارس با به کارگیری ظرفیت های 
موجود در شــرکت راه آهن شــهری تهران و 

حومه به عنوان کارفرمای طرح و شرکت صنایع 
الکترونیک ایران وابســته به وزارت دفاع 

به عنوان پیمانکار و مجری طرح منعقد شد.
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پل پارک وی زیباسازی می شود

احسان صفایی، معاون خدمات شهری و محیط زیست منطقه یک: پل پارک وی در یکی از تقاطع های حساس 
و پرتردد تهران قرار دارد که مرمت و زیباسازی آن در راستای حفظ فضاهای شهری و رفع آلودگی های بصری، 

انجام می شود. همچنین دیوارنگاره های پایه های پل نیز پیش از این مرمت و بازپیرایی شده اند.

»فعال شو«؛ دورهمی خاص سالمندان
حمید صاحب، مدیرکل اداره ســامت شــهرداری تهــران: دورهمی خاص ســالمندان نخســتین بار با عنوان 
»فعال شو« در مناطق ۲۲گانه پایتخت اجرایی شده است. تاکنون در قالب این برنامه ۸۸۰۰ سالمند تهرانی 

عضو کانون های سالمندی شده اند. اجرای برنامه دورهمی سالمندان تا 9مهر در مناطق ادامه دارد.

نظارت ها تا رضایتمندی شهروندان ادامه دارد
عباس شعبانی، معاون هماهنگی و امور مناطق شــهرداری تهران: نظارت بر پروژه ها و مناطق در راستای ارتقای 
بهره وری در ارائه خدمات مطلوب تر به شهروندان است. نظارت ها، جلسات و بازدیدهای میدانی تا شکل گیری 
احساس واقعی رضایتمندی در بین شهروندان ادامه دارد و همه باید با انرژی و انگیزه مضاعف برای مردم کار کنیم.

برنامه شهرداری برای جایگزینی درختان با بن بالا
علی محمد مختاری، مدیرعامل ســازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران: شــهرداری برنامه ای برای قطع 
درختان ندارد. مناطق ۲۲ گانه پس از انجام روند قانونی حذف درختان خشک و اخذ مجوز از کمیسیون ماده۷ 

نسبت به بازکاشت درخت جایگزین با بن بالا و با استفاده از گونه های همگون و همسان اقدام می کنند.

زمین ورودی فاز3 اندیشه تعیین تکلیف و ایمن سازی  شود
زمینی در ورودی فاز3 اندیشه شهریار وجود دارد که از 2سال 
قبل به بهانه ساخت ایستگاه تاکسی خراب و گودبرداری شده 
است. از آن زمان تاکنون شهرداری منطقه هیچ اقدامی برای این 
زمین نکرده و زمین متروکه و محل استقرار افراد بی خانمان و 
معتاد شده است ضمن اینکه برای رهگذران نیز می تواند خطر 

سقوط و آسیب جبران ناپذیر درپی داشته باشد.
خرامان از شهر اندیشه شهریار

سد معبر، محدوده بازار و مولوی را قفل کرده است
از ساعت 7شب به بعد محدوده بازار و مولوی رسما قفل می شود 
و تردد در آن واقعا سخت است. همانگونه که قبل از آن مأموران 
شهرداری و انتظامی با نظارت نظم را برقرار می کنند بعد از آن 
نیز اجازه ندهند مشکلی پیش بیاید. واقعا این حجم از سد معبر 

شایسته بازار بزرگ و محدوده مولوی نیست.
قدرتی از تهران 

نظارت بر کار دامپزشکی ها کافی نیست
به نظر می رسد سازمانی که متولی نظارت بر کار دامپزشکی ها و 
دامپزشکان است یا این کار را به کل انجام نمی دهد یا به میزان 
کافی آن را انجام نمی دهد. متأسفانه هم ویزیت های دامپزشکی 
بســیار غیرعادلانه اســت و هم اغلب جنازه حیوان را تحویل 
صاحبش می دهند بدون اینکه حق اعتراضی وجود داشته باشد.

حامی از تهران 

تقدیر و تشکر از اقدام شهرداری کرج
سال ها بود که ورودی شهر کرج منظره زیبایی نداشت. چندین بار 
در رسانه های مختلف ازجمله همشــهری از شهرداری انتقاد 
کردیم. اخیرا شهرداری طی یک اقدام مفید و شایسته ورودی 
این شهر و محدوده پل فردیس را آسفالت کرده و اقدام به ایجاد 
فضای سبز و کاشت گل و گیاه در ورودی شهر کرده که بسیار 
در تغییر فضا و چشم انداز آن مؤثر بوده است. این قبیل اقدامات 
باعث دلگرمی و خشــنودی شهروندان شــده و در پیشرفت و 
توسعه شهر نقش زیادی خواهد داشت. از شهرداری کرج بسیار 
سپاسگزاریم و امیدواریم این فعالیت ها پیوسته و ادامه دار باشد.
یادگاری از کرج

یک ماه از هدررفت آب در روستای مایوان خراسان شمالي گذشت
از یک ماه قبل چندیــن لوله قطور آب در روســتای مایوان در 
خراسان شمالی دچار ترکیدگی و شکستگی شده و کسی برای 
رفع مشکل آن اقدامی نکرده است. این ترکیدگی ها باعث افت 
فشار آب روستا و هدررفت بسیار زیاد آب در شرایطی شده که 

کشور با بحران کم آبی مواجه است؛ آیا این درست است؟
سکبار از مایوان

میوه فروش های سیار عامل ترافیک مترو  و پل نعمت آباد
تعدادی میوه فروش سیار عامل ترافیک خیابان آیت الله سعیدی 
هستند و هر روز و هر شب بســاط میوه فروشی دارند. محدوده 
متروی نعمت آباد تا پــل همواره ترافیــک دارد به گونه ای که 
تلاش های نیروی انتظامی و شــهرداری هــم در این محدوده 
کمرنگ می شــود. این میوه فروش ها باعث ترافیک ســنگین 
از متروی نعمت آباد تا پل هستند و ســاماندهی اینها تنها راه 

روان سازی ترافیک این محدوده است.
ضیایی از تهران 

قطعی مکرر آب در کامیاران ادامه دارد 
بیش از 3 ماه است که در شهر کامیاران هر شب از ساعت 12تا8 
صبح فردا آب قطع است. این وضعیت واقعا مشکل ساز است و 
شهروندان را دچار دردسر می کند. لطفا به این وضع پایان دهند.
سامان از کامیاران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

قدردانی

لطف الله فروزنده*یادداشت

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

هماهنگــی برای زیباســازی پل پــارک وی را انجــام دادم. بــا توجه به 1
گذشــت زمــان و تأثیــرات جــوی و محیطــی مؤثر بــر نمــای ظاهری 
آن به منظــور حفــظ فضاهــای شــهری و رفــع آلودگی هــای بصــری، 
رنگ آمیــزی و حــذف زواید پــل ســواره روی پــارک وی در دســتور کار 

قرار گرفت.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

در جلســه کمیته ویژه امتداد شــاخه غربی بزرگراه یادگار امام)ره( 9
شرکت کردم. در این جلسه موضوع اماک معارض پروژه مذکور با 

حضور مدیران شهری بررسی شد.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

دیروز ضمــن دیدار با شــهروندان، جلســه کمیتــه درآمد را داشــتم 5
و بــرای برنامه های اســتقبال از مهــر هماهنگی هایی را بــا آموزش و 

پرورش و بخش های داخلی مرتبط انجام دادم. 

احسان شریفی

منطقه 

دیــروز میزبان بــازرس امــور مناطــق بودیــم و از فعالیت هــای اداره 12
خدمات شهری در برگزاری طرح تحول نگهداشت کوچه به کوچه و 

برنامه های اداره عمران در آسفالت مکانیزه بازدید شد.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

در نشســت کمیســیون مــاده 3۸ شــهرداری حضــور داشــتم و 18
موضوعاتــی پیرامــون برخــی اختافــات میــان مدیریــت شــهری و 

پیمانکاران مطرح و بررسی شد.

محمد جواد خسروی

منطقه 

در جلسه کمیته درآمدی شرکت کردم. این جلسه به منظور پیگیری 3
مصوبات جلسه قبل و تصمیم گیری درخصوص موضوعات درآمدی 
با حضــور معاونان شهرســازی و معمــاری، مالی و اقتصاد شــهری و 

مدیران مرتبط برگزار شد.

حمید جوانی

منطقه 

در خرداد مــاه بود که »پاســاژ داد« در راســتای حفظ حقــوق عامه و 11
ارتقــای ایمنی ســاختمان های پرخطــر پلمب شــد. دیــروز از طریق 
مالک پاساژ مطلع شدم که نسبت به تشکیل پرونده برای تخریب 
و نوسازی اقدام شده است. همچنین پیگیری برای رفع خطر  سایر 

ساختمان ها را انجام دادم

سید محمد موسوی

منطقه 

در راســتای اجــرای طــرح اســتقبال از مهــر، خط کشــی محــوری 16
خیابان های سطح نواحی شش گانه با تاش شبانه روزی همکاران 
محتــرم اداره فنــی و ترافیــک نواحــی انجــام شــد و بازدیــدی از این 

عملکرد داشتم.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

طی جلسه ای با مدیرعامل شرکت توسعه فضاهای فرهنگی شهر 7
تهــران درخصوص آخرین وضعیــت پروژه های منطقــه و همچنین 

مرکز نمایش های آیینی صبا گفت وگو کردیم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

انتقال امن و ایمن مجروحان در شــرایط بحران یکی از موضوعات 14
مهم در شــرق تهــران اســت و در همین راســتا جلســه مشــترکی با 
سازمان مدیریت بحران داشــتم تا برنامه ریزی دقیقی برای اتصال 

بیمارستان بعثت به پایانه مترو انجام شود.

امیر یزدی

منطقه 

از ناحیه 3منطقه بازدید کردم که ضمن بازدید از محله ها و پروژه ها، 20
از نزدیک در جریان مشکات این ناحیه قرار گرفتم.

رضا شنگی

منطقه 

در نشستی که با مدیران ســازمان ملی بهروری و آموزش و پرورش 2
داشتم مقرر شد طرح مدرسه بهره ور به صورت پایلوت در ۲دبستان 
دخترانــه شــهید جایی پــور و پســرانه فریــد در ناحیــه۴ منطقــه 

اجرایی شود.

مهدی صالحی

منطقه 

جلســه نظارت میدانی و ســتادی منطقه برگزار شــد و از پروژه های 10
توسعه محلی بازدید کردم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

به منظور ایجاد فضای مناسب شهری درخصوص فصل بازگشایی 6
مــدارس جلســه ای بــا عوامــل اجرایــی، آمــوزش و پــرورش، پلیــس 
راهور و همه عوامل مرتبط با این موضــوع برگزار کردیم. همچنین 
درخصوص وضعیت معاونت خدمات شــهری جلسه ای با اعضای 

این معاونت برگزار شد.

مرتضی روحانی

منطقه 

در جلســه مشــترک با حوزه های خدمات شــهری و محیط زیســت، 13
بحران و ساماندهی آخرین وضعیت موارد مرتبط با ایمنی، سامت 
و محیط زیست را بررسی کردم و درخصوص برخی موارد مقرر شد، 

پیگیری های لازم انجام شود.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

 با هدف تســهیل عبور و مرور به طور ویژه در محــات کم برخوردار، 19
خیابان شهید شیر چنگ در محله نعمت آباد ناحیه3 احداث شد و 

بازدیدی از این معبر داشتم.

تورج فرهادی

منطقه 

روز گذشته باتوجه به اینکه در آستانه بازگشایی مدارس و آغاز سال 4
تحصیلی جدید هســتیم از روند ایمن سازی  و مناسب سازی  معابر 

منتهی به مدارس و مراکز آموزشی منطقه بازدید کردم.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

در جلسه مشترک شهرداران با رئیس سازمان پسماند درخصوص 17
نظافت شهر تهران شرکت کردم و همچنین جلسه درآمدی برگزار و 
کنترل پروژه ها انجام شد. عاوه برآن درحال انجام برنامه ریزی برای 

هفته دفاع مقدس هستم.

رضا سیفی

منطقه 

روز گذشته جلسه کنترل پروژه برای پیشرفت پروژه های در دست 8
اقدام را داشــتیم و آخریــن وضعیت پیشــرفت پروژه هــا و اقدامات 

هفته گذشته مورد بررسی قرار گرفت.

فاطمه تنهایی

منطقه 

در پــی برگــزاری جلســه ســتاد اســتقبال از مهــر، ایمن ســازی تردد 15
دانش آمــوزان و دانشــجویان را آغــاز کردیــم. نصــب و مرمــت انواع 
تجهیــزات ترافیکــی و خط کشــی محــوری و ایمن ســازی  تجهیــزات 

ترافیکی ایستگاه های اتوبوس تندرو ازجمله این اقدامات است.

محمد شیری

منطقه 

در نشست بررسی اقدامات منطقه درخصوص مناسب سازی  معابر 21
جهت تردد معلولان و جانبازان شــرکت کــردم و مقرر شــد تا پایان 

آبان ماه، پروژه های مناسب سازی  منطقه به اتمام رسد.

رضا پوریافر

منطقه 

به منظور جریان روان آب باران در فصول بارش، عملیات پاکسازی 22
و لایروبی رودخانه کن توسط همکارانم در معاونت خدمات شهری 
و محیط زیست منطقه که از ماه های پایانی سال گذشته آغاز شده 

بود، به اتمام رسید و هماهنگی های لازم را انجام دادم.

مسعود نصرتی

حتما روزانه وقتی از محل کار تا منزل یا فروشگاه سرکوچه تان و یا حتی تا خانه دوست و آشنا تردد می کنید یا هنگامی که 
به خرید می روید و روزمرگی تان را خوب و بد می گذرانید و گاهی مشکلی جلوی پای شما سبز می شود که نمی دانید چطور 
می توانید آن را رفع کنید؛ مثلا آسفالت کوچه و خیابان شما خراب شده، پسماند همسایه تان آزاردهنده است یا موجودات 
موذی را در راه دیده اید  و کلافه شده اید. تلفن را بردارید؛ شماره 02123023337 که تلفن ارتباط با خوانندگان همشهری است 

را بگیرید تا مسائل و مشکلات شما را از مدیران شهری پیگیری کنیم.

2 ماه مهلت برای رفع خلاف یک ملک تجاری

تغییر کاربری، ساخت وساز غیرمجاز و... تخلفاتی هستند که پس از رسیدگی 
در کمیسیون ماده100، شــهرداری تهران مکلف به اجرای رأی صادره در این 
کمیســیون اســت. در چنین مواردی گاهی مواقع رأی قلع و قمع و در برخی 
از مواقع هم حکم پلمب صادر می شــود. به هرحال نتیجه همه این تلاش ها، 
جلوگیری از ایجاد آشفتگی و ممانعت از رهاشدگی شهر است. البته در این میان 
شهرداری تهران همواره تلاش کرده، انتفاع مردم را لحاظ کند و در چارچوب 
قوانین و مقررات فرصت هایی به شهروندان دهد تا کمتر دچار ضرر و زیان شوند. 
عملکرد مدیریت شهری درخصوص انبار وطن منطقه 15نمونه بارز سیاست و 
رویکردی است که نشان می دهد نفع شهروندان برای شهرداری در اولویت قرار 

دارد. ماجرای انبار وطن چه بود و شهرداری تهران چه کرد؟
حکم پلمب 40واحد تجاری ملکی در بزرگراه امام رضا)ع( توســط کمیسیون 
ماده 100صادر شد و عوامل شهرداری منطقه 15براساس قانون باید رأی را اجرا 
می کردند؛ اما مسئولان شهرداری منطقه برای اینکه کسبه کمتر دچار خسران 
شوند، مهلت 2 ماهه دادند تا رفع تخلف ملک انجام شود. اصل ماجرا را مهدی 
حضرتی، معاون معماری و شهرسازی منطقه 15در گفت وگو با همشهری اینطور 
تشریح می کند: پرونده مربوط به ملکی معروف به انبار وطن در جاده امام رضا)ع(، 
اول شهرک کاروان است و حدود 15هزار متر مساحت دارد. کاربری این ملک 
فضای سبز است و متأسفانه در یک دوره ای حدود 40واحد تجاری در آن ساخته 
شده است. پرونده رسیدگی به این تخلف سال 77در کمیسیون ماده100 مطرح 

و در تاریخ ۹/11/ 77رأی به قلع وقمع و تخریب واحدها تجاری داده شد.

تبدیل واحدهای تجاری به مسکونی
مالکان اعتراض کردند و پرونده مجدداً در کمیســیون ماده100 بررسی و در 
رأی تجدیدنظر عنوان شــد که قلع و تخریب لازم نیست و تجاری ها باید رفع 
خلاف کنند و این واحدها به صورت مسکونی بهره برداری شوند و جریمه ای هم 
برای مالک تعیین شد. محدوده واحدهای تجاری حدود 2655مترمربع است 
و رأی صادره، قطعی و لازم الاجراست. برای رفع خلاف باید واحدهای تجاری 
تعطیل و پلمب شوند و ازاین رو شهرداری علاوه بر ابلاغ رأی به نماینده کسبه 
و مالک 3 اخطار هم در تاریخ های  ،  و  صادر 

کرده است.

مالک حق شکایت در دیوان را دارد
براساس قانون شهرداری کاری با کسبه و ســرقفلی داران، ندارد و مالک باید 
پاسخگو باشد که در این مدت مالک اقدامی برای رفع خلاف انجام نداده است که 
بنابراین باید این واحدهای تجاری پلمب می شدند. با توجه به اینکه 40خانوار از 
این واحدها امرار معاش می کنند دیداری با کسبه و نماینده آنها و مالک داشتیم 
و از پلمب جلوگیری کردیم و فرصت 2 ماهه دادیم تا مالک مباحث حقوقی را 
پیگیری و دستور موقت را از مراجع قضایی دریافت و در دیوان شکایت کند. اگر 
دیوان رأی کمیسیون ماده 100را بشــکند و رأی جدید صادر کند آن را اجرا 
می کنیم و درصورت رد شکایت در دیوان، همان رأی تبدیل واحدها تجاری به 

مسکونی لازم  الاجرا خواهد بود.

24 خرداد 13۹۹ یعنی در پایان ســومین سال 
حضــور مدیریت شــهری پنجم بود کــه زهرا 
نژادبهــرام عضو هیأت رئیســه وقت شــورای 
شــهر تهران گفت: »طبق آخرین نظرسنجی، 
شهرداری ها به ویژه شــهرداری تهران در راس 
نهادهایــی بوده که شــهروندان نســبت به آن 
بی اعتماد هستند! « به گفته وی، »بی اعتمادی 
شهروندان نسبت به مدیریت شهری مهم ترین 
مسئله ای بود که باعث راه اندازی پویش مردمی 
آرزوهای تهران شد تا شکاف بی اعتمادی کم شود 
اما دغدغه و نگرانی مجموعه مدیریت شهری برای 
جلب اعتماد مردم در اداره صحیح و درست شهر 

تهران زیاد است.«
این روند اما در دوره اخیر مدیریت شهری کاملا 
برعکس شد. از دی 1401 نخستین گام در زمینه 
مردمی سازی  مدیریت شهری با عنوان طرح »من 
شهردارم« برداشته شــد تا پروژه هایی که مردم 
در محله های خود به آن احساس نیاز می کردند، 
توسط مدیریت شهری شناسایی و برای آن بودجه 

تعیین شــود. دیروز دفتر پایش برنامه معاونت 
برنامه ریزی شهرداری تهران در این باره خبر داد 
که »453 پروژه طرح »من شــهردارم« به پایان 

رسیده است.« 
این یعنی مدیریت شهری ششم چنان بر نظرات 
مردم تمرکــز کرده کــه توانســته در 263روز 
یک سوم کل طرح های اولویت دار مورد نظر مردم 
را عملیاتی کنــد. طی اجرای نخســتین طرح 
»من شهردارم« 3600 میلیارد تومان از بودجه 
سرمایه ای شهرداری برای 1436 پروژه منتخب 
مردمی متمرکز شــد. دیروز محمــد امیرآبادی 
مدیرکل دفتر پایش برنامه، کنترل پروژه و ارزیابی 
عملکرد معاونت برنامه ریزی و توســعه سرمایه 
انسانی در این باره گفت: در طرح »من شهردارم« 
از 1436پروژه منتخب مردم، 453 پروژه به اتمام 
رســیده و 437 پروژه نیز فعال است. امیرآبادی 
اظهار امیدواری کرد تا پایان شهریور، 500 پروژه 
»من شهردارم« به بهره برداری برسد و در اختیار 

شهروندان قرار گیرد.

اهداء  خـــون سالم
اهداء زندگــی

مسیر خدمت روشن است
کلانشــهر تهران در مســیر توسعه و 
گسترش زیرساخت های شهری امروز 
در جایگاه مناســبی قرار دارد که این 
مهم در سایه رویکرد جهادی مدیریت 
شهری و کار شــبانه روزی رخ داده است. شــهر تهران در 
ابتدای دوره مدیریت ششــم با گره های بی شــماری در 
حوزه هــای مختلف ازجملــه حمل ونقل، ساخت وســاز، 
پروژه های بر زمین مانده شهری و... مواجه بود که با تلاش 
همه جانبه در همان ماه های نخست بسیاری از آنها حل و 

فصل شد و امروز شاهد شکوفایی این فعالیت ها هستیم.
در حوزه محیط زیســت و هوای پاک اقدامات تأثیر گذاری 
صورت گرفته و ادامه دارد. ورود نــاوگان برقی )اتوبوس و 
تاکســی( به چرخه جابه جایی درون شــهری می تواند در 
بهبود هوای تهران نقش تأثیرگذاری داشــته باشد. هوای 
پاک نعمت ارزشمندی اســت که باید برای حفظ آن، در 
لبه تکنولوژی حرکت کنیم. افتتاح چندین جایگاه شــارژ 
خودروهای برقی با همین رویکرد در ســطح شهر تهران 
به دست شهردار، موید گام بلند مدیریت شهری برای فائق 
آمدن بر مشکل آلودگی هواست؛ از سوی دیگر جایگاه های 
معاینه فنی خودرو ها در حال توسعه است که بی تردید در 

بهبود هوای شهر تهران تأثیر گذار خواهد بود.
هدف تمام فعالیت های شهرداری تهران خدمت به مردم، 
توسعه زیرســاخت های شهری و گســترش حمل ونقل 
عمومی است و تاکنون اقدامات بسیاری در بحث اتوبوس، 
مترو و بهبود معابر شــهری صورت گرفته است؛ فقط در 
حوزه پیمایش درون شــهری با اصلاح تقاطع ها و پل های 
هوایی، حدود 700کیلومتر راه مردم کاهش یافته اســت. 
همچنین در بخش عمرانی، برای 3 کلان پروژه شــهری 
با مقیاس ویژه، شــامل ساخت و توســعه امتداد بزرگراه 
یادگار امام، بزرگراه شــهید شوشــتری در جنوب شرق و 
شهید بروجردی در جنوب غرب تهران که نزدیک به 10سال 
بر زمین مانده بود، تأمین مالی لازم انجام شــده اســت و 
حداقل 2پروژه از این موارد امسال به بهره برداری می رسد.

در حوزه فضای سبز شــهری هم رویکرد بسیار خوبی در 
 حال پیگیری است؛ به طور مثال با آزاد سازی  پروژه ساصد و 
صفر-یک ارتش، شاهد بیش از 100هکتار آزاد سازی  فضای 
سبز خواهیم بود که در اختیار شهر قرار می گیرد. مضافا به 
جهت کاهش تردد در شــهر و ایجاد ترافیک ناشی از آن و 
همچنین هوشمند سازی  فرایندها به یاری خداوند، شاهد 
رونمایی از اپلیکیشنی خواهیم بود که بسیاری از خدمات را 

به مردم در بستر فضای مجازی ارائه خواهد کرد.
 با تحقق خوب بودجه در سال گذشته، افق و مسیر خدمت 
ما به همشهریان عزیز روشن است؛ چراکه اتفاقات خوبی 
نسبت به گذشته در حال رخ دادن است. در سال جاری نیز 
روند سال گذشــته را در حالی طی کردیم که شاهد رشد 
بودجه ای بوده ایم و ان شاءالله از بودجه مصوب شورا عبور 
خواهیم کرد که این امر اتفاقات خوبی را برای مردم عزیز 

رقم خواهد زد.
* معاون مالی و اقتصاد شهر شهرداری تهران
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زینب زینال زاده؛ روزنامه نگار

اجرای پروژه های شهری با نظر مردم

آغاز طرح من شهردارم

دی 1401
شناسایی طرح های مردمی

1436 پروژه
بودجه پروژه های مردمی

3600 میلیارد تومان
وضعیت فعلی طرح ها

453 پروژه به اتمام رسیده
437 پروژه فعال

546پروژه در دست بررسی

31درصد
30درصد
39درصد

طول نخستین تراموای تهران

34 کیلومتر
ظرفیت سالانه تردد با خط یک تراموا

56 میلیون مسافر
تعداد قطارهای خط یک

28 رام
عمر بی آرتی

10 سال
عمر تراموا

30 سال

مسیر خط یک تراموای تهران
میدان آزادی تا سه راه تهرانپارس

انرژی حرکتی
برق

مزایای تراموا برای تهران
کاهش مصرف سوخت 

کاهش آلودگی  هوا
افزایش ظرفیت حمل ونقل عمومی

بهبود تردد در هسته مرکزی شهر 

مراحل کار ساخت تراموا
تملک نقاط ایستگاهی
جانمایی مسیر مناسب

نصب پست های برق
ایجاد پارک سوار مبدا و مقصد
نصب دستگاه های کارتخوان

سایر امکانات تراموا

3واگن برای هر رام
مسیر حرکت حفاظت شده

قابلیت تردد در معابر با شیب مثبت و منفی 25درجه

جزئیات طرح ساخت تراموا

اجرا ظرف 2سال
میزان سرمایه گذاری 20 میلیون یورو

آغاز اجرا از 19شهریور امسال

فرناز محمدزادهشورا
روزنامه نگار

واگذاری اداره برخی از اماکن ورزشی به شهرداران
 دیروز اعضای شورای شهر تهران به واگذاری اداره برخی از اماکن ورزشی

به مناطق 22گانه رأی مثبت دادند

روز گذشــته در یکصدوهفتادوپنجمین جلسه علنی 
شورای شهر، طرح اصلاحیه تعرفه های اماکن ورزشی 
شهرداری تهران در دستور کار اعضای شورا قرار گرفت 
و پیرامون واگذاری اداره برخی از مجموعه های ورزشی 

توسط مناطق 22گانه بحث و بررسی شد. 
درواقع اختیار نداشــتن شــهرداران مناطق در اداره 
مجموعه ها، باعث شد تا اعضای کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی شورای شــهر طرحی را برای نحوه مدیریت 
این اماکن آماده کنند. در جریان بررسی این طرح، زهرا 
شمس احســان، رئیس کمیته اجتماعی شورای شهر 
تهران با اشاره به جزئیات طرح، گفت: اداره مجموعه های 
ورزشی ســطح یک با ســازمان ورزش خواهد ماند و 
137مجموعه سطح2 در اختیار مناطق و اماکن ورزشی 
سطح3 هم در اختیار سراهای محلات قرار می گیرند. 
نظارت در این اماکن توســط ناظران شهرداری های 
مناطق انجام می شود. او معتقد است که در این طرح 
ضمن حفظ ساختار سازمان ورزش جهت سیاستگذاری 
کلان، نظارت و ارزیابی بر تمامی مجموعه های ورزشی 
و همچنین توسعه کلان ورزش همگانی و رویدادهای 
فرامنطقه ای، سعی شده سیاست تمرکززدایی و وحدت 

فرماندهی پیگیری و عملیاتی شود.

نظرات اعضا درخصوص طرح سازمان ورزش
ســیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورا در 
ادامه این جلسه با بیان اینکه عملا اختیار از شهرداران 

مناطق در این حوزه گرفته شــده بود که با این طرح 
جبران خواهد شد، تأکید کرد: »در حوزه هایی همچون 
پســماند و خدمات شهری، ســاماندهی آسیب های 
اجتماعی و بوستان ها شهرداران اختیاری نداشتند و 
تنها آنچه مرکز برای آنها تصمیــم گرفته بود را اجرا 
می کردند که این نحوه اداره شهر تهران صحیح نبود.« 
محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورا 
هم گفت که یکی از دغدغه های اولیه طراحان طرح این 
بود که مناطق هم در اداره مجموعه های ورزش دخالت 
داشته باشند، اما قطعا این اقدام به استقلال سازمان 
ورزش خدشه وارد نمی کند. کمیته ساماندهی با حضور 
رئیس ســازمان ورزش و معاون فرهنگی و اجتماعی 
و...تشکیل خواهد شــد و واگذاری اماکن ورزشی به 
مناطق محول می شود.« که در نهایت اعضا با این طرح 

موافقت کردند.

بررسی گزارش حسابرسی متروی تهران
در ادامه جلسه گزارش حسابرسی شرکت بهره برداری 
متروی تهران برای سال های 1400 و 1401 در صحن 
شورای شــهر قرائت شــد. احمد صادقی پیشنهادی 
مبنی بــر بارگــزاری گزارش های حسابرســی روی 
سامانه شفافیت ارائه داد و سیدجعفر تشکری هاشمی 
مجددا بر هزینه نگهــداری و راهبری متروهای کرج، 
هشتگرد و پرند تأکید کرد که جزو وظایف شهرداری 
تهران نیســت. در نهایت گزارش حسابرسی شرکت 
بهره برداری متروی تهران برای ســال های 1400 و 
1401 با حداکثر آرا به تأیید رســید. در پایان جلسه 
هم اعضای کمیسیون های شــورا برای سومین سال 

تثبیت شدند.

ورود اتوبوس های جدید به پایتخت
پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران گفت: با پایان ایام اربعین 200دستگاه 
اتوبوس و 100دستگاه ون به شهر اضافه می شود. طبق قراردادها 100دستگاه توسط شرکت عقاب تا مهرماه 
و 200دستگاه توسط شرکت بهمن تا پایان امسال به شــهرداری تحویل داده خواهد شد. روزهای اخیر 
شاهد حادثه تأسف بار آرادکوه و فوت کارگران بودیم که این موضوع در حال بررسی و پیگیری است. هنوز 
نمی توان قضاوت کرد که قصور فنی انجام شده یا خیر؟ HSE در این دوره مورد پیگیری قرار گرفته و مناطق 

نیز مسئولیت پیدا کردند؛ چراکه موضوع ایمنی در شهرداری به طور جدی مورد توجه قرار گرفته است.

مکث

درخواست شهروند: برخی از بوستان های منطقه4 که گزینه اول خانواده ها برای تفریح و گذراندن اوقات فراغت هستند، متأسفانه به دلیل 
حضور افراد معتاد و کارتن خواب وضعیت شایسته ای ندارند و می طلبد که مسئولان فکری برای این وضعیت کنند.

پاسخ مسئول: به همت یگان حفاظت شهرداری منطقه4 معابر، بوستان ها و مکان هایی که احتمال اجتماع افراد کارتن خواب و معتاد در آنها 
بیشتر است، در طرحی فوریتی پاکسازی می شوند. اینها را علی اصغر کمالی زاده، شهردار منطقه گوید و ادامه می دهد: »به این منظور حاشیه 

بوستان پلیس از افراد معتاد و کارتن خواب پاکسازی شد.«
کمالی زاده همچنین یادآور شد: »به منظور ارتقای سطح امنیت و آسایش شــهروندان و در پاسخ به درخواست ها و مطالبات شان نسبت به 
پاکسازی حاشیه بوستان پلیس از افراد معتاد و کارتن خواب اقدام شد و برای اثرپذیری و تثبیت بیشتر، حداقل 2بار در هفته از حضور گشت 
آسیب های اجتماعی در طرح پاکسازی سایر بوستان های درگیر با این وضعیت استفاده خواهد شد.« شهردار منطقه، بوستان های بهزادی، 
آزاده، گل ختمی، معین نژاد و نوفل لوشاتو را ازجمله بوستان هایی معرفی کرد که این طرح در آنها اجرا و امنیت آنها تا تامین 100درصدی از 

سوی نیروهای حفاظت شهرداری رصد دائم می شود.

درخواست شهروند: چند روز تا سال تحصیلی جدید باقی مانده است. اهالی منطقه2 که 
فرزندان محصل دارند برای اینکه خیال شان بابت رفت وآمد آنها راحت باشد، خواسته هایی 

دارند که همه آنها را از طریق اولیای مدارس با مدیریت شهری در میان گذاشته اند.

پاسخ مسئول: بهســازی و ایمن ســازی  معابر منتهی به مدارس، آمادگی حمل ونقل 
 عمومی و تجهیز و مناسب سازی  ایستگاه ها و پایانه های حمل ونقل عمومی در دستور کار

 قرار دارد.
مهدی صالحی با اعلام این خبر گفت: »اعمال مدیریت یکپارچه، تمهید امکانات موردنیاز و 
انجام اقدامات لازم برای دسترسی دانش آموزان به مراکز آموزشی، نیازمند انجام هماهنگی 
و همکاری و برنامه های ویژه بین بخشی و فرابخشــی است. مدیریت شهری منطقه آماده 
همکاری با آموزش و پرورش برای آماده سازی  و بهسازی مدارس و معابر منتهی به مراکز 

آموزشی است.«
وی افزود: »تمهیدات و پیش بینی های لازم به منظور آماده ســازی ، تسهیل و روان سازی  
ترافیک در روزهای ابتدایی مهرماه، تعمیر و تجهیز مدارس، شست وشو و نظافت داخل و 
خارج مدارس، نصب بنرهای آموزشی و خیر مقدم به دانش آموزان، نصب علائم و تجهیزات 
ایمنی و ترافیکی و اجرای خط کشی عابرپیاده، لکه گیری و بهسازی معابر عبوری منتهی به 

مدارس تا زمان بازگشایی مدارس به صورت کامل اجرایی خواهد شد.« 

درخواست شهروند: کیوسک های مطبوعاتی محدوده خاک سفید نمای نازیبایی 
به شهر داده است. لطفا برای آنها فکری کنید.

پاسخ مسئول: از آنجا که شهروندان بیشــترین زمان خــود را در فضاهای شهری 
می گذرانند توجه به آراستگی و زییایی درودیوار و مکان های شهری نقش زیادی در 
افزایش رضایت ساکنان دارد. مدیران شــهری با علم به این موضوع توجه به زیبایی 
درودیوار شــهر را در اولویت برنامه های خود قرار داده و روزانه به آن عمل می کنند. 
اینها را بابک فهیمی، مدیر اداره ساماندهی می گوید و ادامه می دهد: »به همت اداره 
ساماندهی منطقه 4 کیوســک های مطبوعاتی ناحیه 6 محله خاک سفید نظافت و 
شست وشو شد و با هدف رسیدگی به وضعیت ظاهری کیوسک ها و به منظور تلطیف 
سیمای بصری شهر و صیانت از حقوق شــهروندان واحد ساماندهی ناحیه 6 اقدام به 
شست وشوی کیوسک های مطبوعاتی مستقر در بلوار باباییان جنب بوستان جیران 

کرد و شست و شوی کیوسک های مطبوعاتی دیگر نیز اجرا می شود.«

درخواست شهروند: آســفالت بعضی از کوچه ها و خیابان های منطقــه۹ به دلیل ترمیم و 
بهسازی جدول و نهر آب خراب، ناهموار و تکه پاره شده، ازجمله این معابر می توان به کوچه های 
اخوان، بابایی، حیدری، رعنایی، نوروزی، دربندی و... اشاره کرد. کاش جدول گذاری، کانیو بندی 
و آسفالت ریزی با همدیگر انجام شود تا شهروندان با فضای بصری نازیبا در محله مواجه نباشند.

پاسخ مسئول: مســئولان شــهرداری منطقه برای سهولت تردد شــهروندان بهسازی، 
مناسب سازی  و آسفالت ریزی معابر را در دســتور کار قرار داده و با آسفالت مکانیزه و دستی 

نسبت به بهسازی معابر اقدام کرده اند.
سیدرحیم مرتضوی، شهردار منطقه با بیان اینکه تاکنون بیش از 10هزار تن آسفالت ریزی 
انجام شده، می گوید: »آســفالت ریزی در کوچه های اخوان، بابایی و... که توسط شهروندان 
نامناسب عنوان شده بود، در دست اقدام است. عوامل شــهرداری به تازگی جداول را اصلاح 
و تبدیل به کانیو کرده اند تا هدایت آب های ســطحی به راحتی انجام بگیرد؛ به همین دلیل 
آسفالت این معابر که دچار ناهمگونی شــده به تازگی توسط عوامل فنی و عمران شهرداری 

منطقه شروع شده و تا پایان هفته مشکلی در این زمینه وجود نخواهد داشت.« 
خبر خوب دیگر به گفته مرتضوی این است که »عملیات تراش و روکش آسفالت مکانیزه در 
خیابان 45متری زرند، زیرگذر استاد معین و بلوار شهیدان مدتی است شروع شده و به زودی 

تکمیل می شود.«

درخواست شهروند: ما اهالی محله کوی نصر که فاصله کمی با یک پل بزرگراهی داریم، بارها 
شاهد تردد اهالی در عرض بزرگراه بوده ایم تا خود را به اتوبوس های تندرو در ایستگاه وسط بزرگراه 
برسانند. اهالی بیشتر مواقع به جای تردد روی پل از عرض بزرگراه برای رسیدن به مقصد استفاده 

می کنند. تردد در عرض این بزرگراه می تواند برای مردم خیلی خطرناک باشد.

پاسخ مسئول: »ایســتگاه بی آرتی کوی نصر جابه جا و به حاشیه شرقی بزرگراه چمران منتقل 
شد.« این را محمدحســین کریمی، معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری منطقه2 می گوید و 
ادامه می دهد: »این اقدام به دلیل رعایت نشدن قوانین عبوری توسط عابران پیاده و تردد عرضی در 
بزرگراه انجام شد.« به گفته کریمی بی توجهی به قوانین، منجر به حوادث ترافیکی خطرناک می شد؛ 
برهمین اساس و به دنبال درخواست های شهروندان، این ایستگاه پرخطر از رفیوژ میانی جمع آوری 
شد و به حاشیه شرقی بزرگراه چمران مسیر جنوب به شمال تقاطع خیابان جلال آل احمد انتقال 
یافت. کریمی از برنامه های اجرایی برای ارتقای ایمنی شــبکه معابــر بزرگراهی خبر داد و گفت: 
»برای رفع نقاط حادثه خیز 10هزار متر از بزرگراه شهیدچمران با نصب گاردریل ایمن سازی  شد.«


